
بازار طلای جهانی به خزان رسید
قیمت طــا در روز جمعه با تقویت دلار 
و بازدهــی خزانه داری پــس از مطابقت 
داده های تورم ایالات متحده با انتظارات، 
یک درصد کاهش یافــت اما با توجه به 
ادامه کاهش نرخ بهره در سپتامبر توسط 
فــدرال رزرو، قیمت طا بــرای افزایش 
ماهانه تعیین شده است.به گزارش ایسنا، 
بهای طا با ۰.۹ درصد کاهش به ۲۴۹۷ 
دلار و ۵۳ ســنت در هر اونس رســید و 
معامات آتی طای آمریکا با ۱.۳ درصد 
کاهش به ۲۵۲۷ دلار و ۶ ســنت رسید. 
طا در این ماه پس از اینکه قیمت ها در ۲۰ آگوســت به ۲۵۳۱ دلار و ۶۰ ســنت رسید، دو درصد 
افزایش یافت.داده ها نشان می دهد که شاخص قیمت هزینه های مصرف شخصی در ماه گذشته ۰.۲ 
درصد افزایش یافته که مطابق با پیش بینی های اقتصاددانان اســت. در حال حاضر، سرمایه گذاران 
منتظر گزارش حقوق و دستمزد غیرکشاورزی ایالات  متحده هستند که هفته آینده منتشر می شود.

فیلیپ استریبل، استراتژیست ارشد بازار در بلو لاین فیوچرز گفت هفته آینده مشخص خواهد شد که 
 ،CME FedWatch آیا در جلسه سپتامبر نرخ بهره را ۵۰ یا ۲۵ واحد کاهش خواهیم داد.بر اساس ابزار
معامله گران اندکی شرط کاهش ۲۵ واحدی نرخ توسط فدرال رزرو را به ۶۹ درصد افزایش دادند و 
احتمال کاهش ۵۰ واحدی پس از گزارش تورم به ۳۱ درصد کاهش یافت.یک گزارش دیگر نشان 
داد که ادعاهای اولیه بیکاری هفتگی در هفته گذشته به ۲۳۱ هزار نفر کاهش یافت که اندکی کمتر 
از برآورد ۲۳۲ هزار اقتصاددانان مورد نظرسنجی رویترز است. شمش به عنوان پوششی در برابر عدم 
قطعیت های ژئوپلیتیکی و اقتصادی در نظر گرفته می شود و در محیطی با نرخ بهره پایین رشد می 
کند.رویترز گزارش کرد که اس پی دی آرگلدتراست، بزرگ ترین صندوق سرمایه گذاری تحت پشتوانه 
طا در جهان، اعام کرد که دارایی های آن در روز پنجشنبه ۰.۱۳ درصد افزایش یافت و به ۸۵۷.۲۷ 
تن رسید.در بازار سایر فلزات ارزشمند، نقره با ۲.۲ درصد کاهش به ۲۸.۷۸ دلار رسید و پاتین با 
۱.۲ درصد کاهش به ۹۲۶.۶۵ دلار رسید و هر دو فلز زیان ماهانه ثبت کردند. پالادیوم ۱.۷ درصد 

عقب نشینی کرد و به ۹۶۳.۳۴ دلار رسید، اما ۴.۳ درصد افزایش ماهانه داشت.

نرخ بهره بین بانکی اعلام شد

براساس آمار بانک مرکزی، نرخ بهره بین بانکی در پایان هفته اول شهریور به ۲۳.۷ درصد رسید.
به گزارش ایسنا، داده های بانک مرکزی از آخرین آمار نرخ سود بین بانکی در پایان هفته اول شهریور 
ماه ســال جاری، حاکی از افزایش ۰.۰۱ درصدی در چهارشنبه، هفتم شریورماه است.براساس این 
آمار، نرخ بهره بین بانکی در پایان هفته اول شهریور  ماه به ۲۳.۷ درصد رسیده است که در قیاس با 
آمار نرخ بهر بین بانکی در هفته قبل از آن )۳۱ مردادماه( که به محدوده ۲۳.۶۹ درصد رسیده بود، 
۰.۰۱ درصد افزایش داشــته است که بالاترین سطح از نرخ بهره بین بانکی را در سال جاری نشان 
می دهد.گفتنی است؛ نرخ بهره بین بانکی در تاریخ سوم مرداد ماه به ۲۳.۶۸ رسید که در هفته های 
پس از آن و تا پایان مرداد ماه به ترتیب در نرخ های ۲۳.۵۷ درصد، ۲۳.۵۹ درصد، ۲۳.۶۱ درصد و 

۲۳.۶۹ دردص در نوسان بود.

صبح امروز طرح مسکن اقتصادی در متراژهای ۲۵ تا ۸۰ متر مربع در ماهدشت 
کرج کلنگ زنی شــد. مســئول پروژه گفت که واحدها در قالب تعاونی با هزینه 
متقاضیان ســاخته می شــود و ۴۸ ماه آینده تحویل داده خواهد شد.  به گزارش 
ایسنا، صبح امروز عملیات اجرای طرح مسکن اقتصادی به تعداد ۳۳۰۰ واحد به 
صورت مجتمع هوشمند در واحدهایی با متراژهای ۲۵ تا ۸۰ متر مربع در منطقه 
ماهدشت کرج آغاز شد. برخی واحدها نیز ۱۲۰ متر خواهد بود.آنطور که خشایار 
باقرپور - مدیرعامل اتحادیه تعاونی های شهر تهران - اعام کرد: از چند ماه قبل 
مباحث حقوقی، تامین زمین و انعقاد قرارداد طرح مســکن اقتصادی آغاز شــده 
است. در نمایشــگاه صنعت ساختمان سال گذشته این طرح رونمایی و امروز به 
طور رســمی عملیات اجرایی آن آغاز شد.وی با بیان اینکه مسکن کوچک متراژ 
نیاز کان شــهرها و جامعه امروز ما است، افزود: امروز واحدهای بزرگ متراژ تا 
حد زیادی از استطاعت متقاضیان خارج شده و مردم نیاز به محصولات جدیدی 
در ســبد محصولات صنعت ســاختمان دارند.باقرپور بیان کرد: در دوره ناترازی 

امروز انرژی ســاختمان هایی که به صورت ســنتی ســاخته می شود بهره وری را 
کاهــش می دهد و به هدر رفت انرژی می انجامد.وی مدل اجرای پروژه مســکن 
اقتصادی را تعاون پایه دانســت و گفت: قیمت واحدهــای این پروژه تقریباً ۳۰ 
میلیون تومان در هر متر مربع اســت که برای متقاضیــان وام در نظر گرفته ایم 
و ۳۵ درصد هزینه تمام شــده واحدها را پوشــش می دهد. طی هماهنگی که با 
بانک ها انجام داده ایم این تســهیات به صورت قرض الحسنه با دوره بازپرداخت 
چهار ساله پرداخت می شود.مدیرعامل اتحادیه تعاونی عمرانی شهر تهران تاکید 
کرد: معتقدم باید ســاخت مســکن متراژ ادامه پیدا کند تــا کمبودی که به این 
لحــاظ در بازار وجود دارد رفع شــود.وی درباره نحــوه تامین مالی اجرای طرح 
گفــت: پروژه از طریق آورده متقاضیان و به صورت تعاونی اجرا می شــود. امکان 
دریافــت وام نیــز وجود دارد در خصــوص فراینده حقوقی و انضبــاط مالی نیز 

پیش بینی های لازم صورت گرفته است.

رئیس سازمان توسعه تجارت پاسخ داد

چرا ثبت نام خودروی جانبازان به 
تعویق افتاد؟

طبق برنامه ریزی صورت گرفته مقرر بود که از روز پنجشــنبه )هشــتم شهریور 
ماه( ســامانه یکپارچه خودرو برای ثبت نام جانبازان مشمول بازگشایی شود؛ اما 
همان روز اعام شــد که این امر در روز مذکور اجرایی نشــده و به روز دوشنبه 
موکول شــد، رئیس سازمان توســعه تجارت ضمن تاکید بر اینکه تاش بر این 
اســت که زودتر از روز دوشنبه سایت ســامانه برای ثبت نام جانبازان فعال شود، 
علت این تعویق را نهایی شــدن قیمت خودروهــای قابل عرضه در این فراخوان 
اعام کرد.به گزارش ایســنا، ۳۰ مرداد ماه بود که ســازمان توســعه تجارت در 
نامــه ای بــه وزارت صنعت، معدن و تجارت، موضوع بازگشــایی مجدد ســامانه 
خودروی جانبازان را برای مشــمولانی که طــی فراخون های قبلی انصراف داده 
بودنــد اما مجدد تمایل به دریافت خودرو )باتوجه به افزایش تعداد شــرکت های 
واردکننــده، معرفی برندهــا و مدل های جاری جدید خــودرو و همچنین تغییر 
ســال ساخت خودروهای پیشنهادی از سوی شرکت های مذکور( دارند، پرداخت 
و اعام کرد که این امکان از اوایل شــهریور ماه به مدت ۱۰ روز صورت خواهد 
گرفت.بر این اساس پیرو نامه سازمان توسعه تجارت، اعام شد که سایت سامانه 
یکپارچه خودرو جانبازان از روز پنجشــنبه )هشــتم شــهریور ماه( فعال خواهد 

شــد و به مــدت ۱۰ روز کاری این فرصت را برای کلیــه  جانبازان ۵۰ درصد و 
بالاتر مشــمول فراهم خواهد شد تا به منظور ثبت سفارش واردات خودرو توسط 
شــرکت های واردکننده، اقدام کنند.قابل تاکید مجدد اســت کــه نظر به تغییر 
فهرســت خودروهای اعامی توسط شــرکت ها از لحاظ سال ساخت، مدل و نوع 
خــودرو و عرضه خودروهــای جدید، در این مرحله کلیه جانبازان مشــمول که 
درخواســت واردات از طریق شرکت ها را دارند نســبت به انتخاب مجدد خودرو 
)دقــت لازم در ارتباط با خودرو انتخابی معمول شــود( اقدام کنند و پس از آن 
فهرست اســامی مشــمولان واردات خودرو به همراه نوع خودرو انتخابی جهت 
عقد قرارداد و انجام فرآیندثبت ســفارش، اخذ مجوزهای مورد نیاز، پیگیری ارز 
تخصیصی به شــرکت های طرف قرارداد اعام خواهد شــد.در حالیکه مقرر بود، 
ســایت سامانه از صبح پنجشنبه، بازگشایی و امکان ثبت نام فراهم باشد اما چند 
ساعتی سایت سامانه با اختال مواجه بود که در نهایت هم طبق اعام یک منبع 
موثق به این خبرگزاری، اعام شد که این زمان به روز دوشنبه هفته جاری )۱۲ 
شهریور ماه( موکول شــده و بدین ترتیب متقاضیان از روز دوشنبه به مدت ۱۰ 
روز کاری فرصت ثبت نام خواهند داشت.ســعی می کنیم پیش  از روز دوشــنبه 
امکان ثبت نام فراهم شــوددر رابطه با علت این موضوع و به تعویق افتادن زمان 
ثبت نام، مهدی ضیغمی- رئیس ســازمان توســعه تجارت- در گفت وگو با ایسنا، 
اظهار کرد: دلیل این امر نهایی کردن قیمت های اعام شده شرکت ها و همچنین 
اضافه شــدن آپشن هاســت. البته تاش بر این اســت که زودتر از روز دوشنبه، 

دسترسی متقاضیان به سامانه و امکان ثبت نام فراهم شود.
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رهبر انقاب اسامی در حکمی علی باقری را به عضویت در شورای راهبردی روابط خارجی منصوب کردند. به گزارش ایسنا، شورای راهبردی روابط خارجی در سال ۱۳۸۵ 
و با حکم رهبر انقاب شکل گرفت. هدف از تشکیل این شورا، کمک به تصمیم گیری های کان و جست وجو از افق های نو در روابط خارجی جمهوری اسامی و بهره مندی 

از نظرات نخبگان در این عرصه، است. ریاست شورای راهبردی روابط خارجی برعهده آقای دکتر خرازی است.

www.sobh-eqtesad.ir

از سوی رهبر انقلاب انجام شد

انتصاب علی باقری به عنوان عضو شورای راهبردی روابط 
خارجی

info@sobh-eqtesad.ir

این گوشه از تهران، آینده را 
امروز تجربه می کند!

در خیابان سئول تهران هوای آینده به مشام می رسد؛ عرضه جدیدترین فناوری ها 
در نمایشگاه صنعت ساختمان. از دستگیره هایی با قابلیت شناسایی چهره گرفته 
تا روشن و خاموش کردن وسایل خانه با موبایل، بتن ریزی یکپارچه و جوشکاری 
ایسنا، راستش  ایرانی است.به گزارش  ابتکار جوان های  جدید؛ بیشترش هم 
انتظار شلوغی نمایشگاه صنعت ساختمان را نداشتیم اما جنب و جوش جمعیت 
غافلگیرمان کرد. حال و هوای نمایشگاه که از ۸ تا ۱۱ شهریور برگزار می شود 
هم جالب است. انگار از هر قشر و سنی خود را به خیابان سئول رسانده اند. البته 
به نظر می رسد بعضی ها برای وقت گذرانی آمده اند. غرفه دارها می گویند مراجعه 
کننده زیاد است اما منجر به خرید یا قرارداد نمی شود.با این حال، در روز دوم 
یک توافقنامه بین ایران و عراق برای ساخت ۱۵۰ هزار خانه در عراق توسط 
تعاونی های ایرانی به امضا رسید که یک دستاورد برای کشور محسوب می شود.

فارغ از رکود بخش مسکن که دست و پای صنعت ساختمان را بسته، نمایشگاه 
بیست و چهارم در ایران، انصافا عرصه فناوری های نوظهور است. تجهیزات و 
بتن، پوشش های سقف و دیوار،  قالب جدید  ماشین آلات ساختمانی مدرن، 
تاسیسات سرمایشی و گرمایشی، تجهیزات رفاهی و ایمنی، وسایل آشپزخانه، در 
و پنجره، دستگیره، دکوراسیون، کاشی و سرامیک و ده ها کالا و خدمات متنوع و 
به روز در نمایشگاه عرضه شده که در این عرصه ها بعضا شرکت های ایرانی گوی 
سبقت را از رقبای خارجی ربوده اند.آنطور که مسئولان اتاق تعاون می گویند ۸۵۰ 
شرکت از هفت کشور ایران، چین، آلمان، ایتالیا، ترکیه، کره جنوبی و سنگاپور در 
نمایشگاه امسال صنعت ساختمان حضور دارند. اگرچه خارجی ها تعدادشان کم 
است و همین اندک کشورها نیز در نمایشگاه کمرنگ تر دیده می شوند اما با حجم 
بزرگی از تحریم ها حضور همین هفت کشور هم غنیمت است.از آن طرف تا 
دلتان بخواهد شرکت های دانش بنیان ایرانی ظهور و بروز یافته اند. فضای عمومی 
نمایشگاه هم پرتحرک به نظر می رسد. اما کمبود مشتری واقعی، صنعتگران را 
تا حدودی دلسرد کرده است. علتش را که می پرسی به غول رکود می رسی؛ 
سرنخ همه ی مشکات کمبود نقدینگی است. حمایت نشدن از طرف مسئولان 
و جاخالی دادن بانک ها از پرداخت وام به صنعتگران هم به مشکات دامن زده 
است. پای درد و دل غرفه داران می نشینم.جوانی خوش قامت با کت و شلوار 
سرمه ای که در یک شرکت تولیدکننده قالب تونل فعالیت دارد از حمایت هایی 
می گوید که وجود ندارد! با این حال شرکت دانش بنیان آنها موفق شده برای 
اولین بار قالب تونل فرم و لارج پنل را در ایران اختراع کند. حسن منصوری - 
عضو هیات مدیره شرکت سپنتا - می گوید یک دهه قبل این محصول را وارد 
می کردیم اما حالا تولیدکننده هستیم. در یک سیستم یکپارچه، صفر تا صد 
سقف و دیوار، قالب بندی و همزمان بتن ریزی می شود.او می گوید با دولت در حال 
رایزنی هستیم. برای ساخت مسکن روستایی هم با بنیاد مسکن مذاکره کرده ایم. 
اگر این سیستم جدید در طرح نهضت ملی مسکن اجرا شود هم سرعت اجرای 
پروژه ها افزایش می یابد و هم مقاومت سازه ها بالا می رود.به غرفه دیگری سر 
می زنم. جوشکاری شاخک به قطعات دفن شده در بتن، فناوری است که توسط 
یک پدر و پسر برای دومین بار در جهان و اولین بار در ایران اجرا شده است. امیر 
تک ـ مدیرعامل الکترو تکنوتک - مزایای این تکنولوژی را کاهش تا ۶۰ درصد 
هزینه اجرا، کاهش مواد اولیه، افزایش سرعت تولید و افزایش استحکام می داند.

به گفته وی، این سیستم جوشکاری هوشمند که بسیار مقاوم تر از جوشکاری 
سنتی است نیاز به اپراتور ماهر ندارد و آب و هوای محیط تاثیر منفی در عملکرد 
این سیستم ندارد. او معتقد است به دلیل اینکه محصول جدید است بازار کار 
آن هنوز آنطور که باید و شاید شکل نگرفته اما در دو روز گذشته از نمایشگاه 
استقبال توسط سازندگان سازه های فلزی خوب بوده است.رضا بشارت از شهر 
صنعتی کاوه استان مرکزی هم از راه اندازی یک نوع ماشین آلات ساخت چین 
در ایران برای مونتاژ قفل به صورت ماشینی سخن می گوید. دستگاهی که هنوز 
در ایران ساخته نشده است. با استفاده از این دستگاه سرعت ساخت قفل های 
آپارتمانی، قفل آویز و کتابی تا ۵۰ درصد افزایش می یابد و کیفیت کالا بالا 
می رود.میزان پیشرفت کشور در زمینه قفل و دستگیره را جویا می شوم. وی، 
سرعت پیشرفت را مناسب می داند. به گفته او، تا همین دو سال قبل ۵۰ درصد 
قفل ها از چین وارد می شد اما الان ۹۰ درصد تولید ایران است و شاید ۱۰ درصد 
از چین وارد شود. چالش بزرگ این صنعت هم کمبود نقدینگی و عدم همکاری 
بانکها است. به سالن ۳۸ می روم. تابلویی با عنوان »فروش متری مسکن« نظرم را 
جلب می کند. ایده ای که سالها مطرح شده اما جواد بهره ـ مدیرعامل یک پلتفرم 
می گوید قصد دارد به آرزوی خانه دار شدن از طریق سرمایه گذاری های خرد برای 
خانواده ها جامه عمل بپوشد.به گفته بهره، افراد می توانند با ۵۰۰ هزار تومان در 
این سرمایه گذاری ورود کنند و در طول زمان با افزایش نقدینگی خود که از 
ارزش افزوده مسکن سود می برد و در برابر تورم نیز محافظت می شود، مسکن 

خریداری کنند. در صورت انصراف نیز ۱۵ درصد سود بگیرند.

روسیه: بریکس  باید سامانه 
پرداخت مستقل ایجاد کند 

یک مقام روسی گفته است که یکی از موضوعات مهمی که بانک توسعه بریکس 
باید حل کند، ایجاد یک سامانه پرداخت مستقل است.به گزارش خبرنگار مهر 
به نقل از تاس، ایوان چبســکوف، معاون وزارت دارایی روسیه، طی سخنرانی 
در جمع اعضای هیأت مدیره بانک توســعه بریکس در آفریقای جنوبی گفت: 
این بانک که توسط بریکس ایجاد شده با موضوع ایجاد یک سامانه پرداخت و 
تسویه مستقل رو به رو است تا امکان جلوگیری از اثرگذاری کشورهای ثالث بر 
فعالیت های مالی اعضا فراهم شود.وی گفت: ما درباره فعالیت های بانک توسعه 
بریکس طی سال های گذشته صحبت کردیم و از جمله موضوعات مورد بحث 
در قالب این گفت و گوها ایجاد زیرساخت برای کشورهای عضو بریکس بوده 
است.چبسکوف افزود: ما همچنین درباره چالش های پیش روی خود و اینکه 
این چالش ها نسبت به سال های گذشته جدی تر شده اند به گفتگو نشستیم. 
در شرایط کنونی با تنش های ژئوپلتیکی روبرو هستیم که قباً وجود نداشتند.

این مقام روس ادامه داد: در چنین شرایطی ما باید زیرساختی را برای اعضای 
بریکس ایجاد کنیم که هم نســبت به اقدامات کشورهای ثالث مستقل باشد 
و هم در عین حال بــرای ما ایجاد منفعت کند. یکی از موضوعات مهمی که 
بانک توســعه بریکس باید حل کند، ایجاد تغییر اساسی در کل نظام مالی و 
پولی بین المللی است.وی گفت: ما با چالش های جهانی مواجه هستیم و برای 
حــل آنها باید رویکردی تحولی و تکاملــی تدریجی را در پیش بگیریم. همه 
می دانند که در نظام مالی کنونی جهان منافع ما به طور کامل تأمین نمی شود 
و می توانیم با صدای بلند بگوییم که مورد تبعیض قرار گرفته ایم. ما کار مهمی 
داریم و در حال گفتگو درباره ایجاد یک ساختار پرداخت و تسویه مستقل در 

قالب بریکس هستیم.

سرمقاله اشراق جهرمی:

رژیم اشغالگر صهیونیستی مانع ثبات و توسعه پایدار منطقه است

توافق گمرکات ایران و ترکمنستان 
برای افزایش همکاری های 

گمرکی

رشد ۱۴۱ درصدی درآمد ملی گمرکات 
استان مرکزی

روسای کل گمرکات ایران و ترکمنستان برای افزایش همکاری های گمرکی و حجم مبادلات تجاری بین دو 
کشور توافق کردند.به گزارش خبرگزاری مهر، محمد رضوانی فر معاون وزیر اقتصاد و رئیس کل گمرک ایران 
و مقصد خدایقولیف همتای ترکمنی وی ظهر امروز در تهران به منظور گسترش همکاری ها در زمینه های 

مختلف دیدار و گفتگو کردند........

درج شناسه کالا برای ۱۰ قلم تجهیزات 
پزشکی الزامی شد

بانک مرکزی از فردا ۵۰ همت برای تسهیلات 
ازدواج و فرزندآوری تخصیص می دهد

وزیر نیرو مطرح کرد؛

حل مشکلات صنعت آب و برق نیازمند وفاق ملی و 
تعامل همه جانبه
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گزیده خبر

نفت و گاز نیازمند سیاست های 
افزایش تولید و بهره وری 

 
نماینده ســابق ایران در اوپک گفت: صنعت نفت و گاز نیازمند اجرای سیاســت های 
افزایش تولید و بهره وری اســت و باید در دولــت چهاردهم به این دو مهم به صورت 
ویژه توجه شود.محمد خطیبی در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه دولت و وزارت نفت 
در دولت جدید باید بیشــتر در حوزه مسائل مربوط به بالاست و افزایش تولید نقش 
داشــته باشد، اظهار کرد: برای این موضوع لازم است نگرش جدی شکل بگیرد.وی با 
تاکید بر اینکه متاسفانه در دولت یازدهم و دوازدهم چندان توجه جدی به بحث تولید 
نشــد و شاهد کاهش تولید بودیم گفت: در دولت ســیزدهم هرچند میزان صادرات 
افزایش یافت اما در حوزه تولید اتفاق چندانی رقم نخورد.نماینده سابق ایران در اوپک 
با بیان اینکه نتوانستیم میزان تولید را به قبل از تحریم ها برسانیم، تاکید کرد: یکی از 
مهم ترین سیاست ها در شرایط فعلی باید افزایش تولید باشد و یک نگرش ویژه ای در 
این حوزه ایجاد شود چراکه در هر دو بخش نفت و گاز نیازمند افزایش تولید هستیم.

خطیبی با بیان اینکه این موضوع می طلبد که نگرش جدی به کار گرفته شود، افزود: 
برای افزایش تولید مهم ترین مســاله سرمایه گذاری است، یعنی باید به دنبال جذب 
ســرمایه باشــیم و با بکارگیری از نیروهای متخصص شرایط را بهبود ببخشیم.وی با 
تاکید بر لزوم سرمایه گذاری، نیروی متخصص و خرید تجهیزات مورد نیاز، تاکید کرد: 
برخی از میادین توسعه نیافته هستند که باید توسعه پیدا کنند و تا زمانی که این مهم 
محقق نشود، نمی توانیم افزایش تولید را رقم بزنیم و به همین دلیل مهم ترین مساله 
در بخش بالادستی بحث افزایش تولید است.او افزود: در حوزه پایین دست متاسفانه 
میزان تولید کاهش پیدا کرده اســت. زمانی صادرکننده فراورده های نفتی بودیم اما 
اکنون واردکننده هستیم؛ دو سیاست وجود دارد، یکی بحث افزایش تولید است، باید 
فراورده بیشــتری تولید کنیم که لازمه آن ساخت پالایشگاه بیشتر است.وی با بیان 
اینکه باید روی بهینه سازی مصرف اقدامات اساسی انجام شود، تاکید کرد: مصرف در 
ایران غیر بهینه است لذا باید در حوزه بهینه سازی مصرف کار جدی صورت بگیرد تا 
میزان مصرف منطقی شود.این کارشناس حوزه انرژی تصریح کرد: توجه جدی باید به 
پرسنل نفت وجود داشته باشد، اکنون پرسنل انگیزه کافی ندارند، باید گشایش هایی 
حاصل شود تا کار به  صورت جدی انجام شود. موضوع نیروی انسانی جدی است و باید 

نگرش خاصی به این بخش وجود داشته باشد.

پیام سرلشکر باقری خطاب به 
فرمانده قرارگاه مشترک پدافند 

هوایی خاتم الانبیاء

رئیس ســتاد کل نیروهای مسلح در پیامی خطاب به فرمانده قرارگاه مشترک پدافند 
هوایی خاتم الانبیاء )ص(، گفت: بی شــک اقتدار دفاعی و تولید قدرت بازدارندگی در 
ابعاد و عرصه های مختلف، ضمن فراهم سازی امنیت پایدار، موجبات اعتماد و آرامش 

کم نظیر ملی را فراهم ساخته است.
به گزارش ایسنا، سرلشکر پاسدار محمد باقری رئیس ستاد کل نیروهای مسلح، طی 
پیامی خطاب به امیر ســرتیپ قادر رحیم زاده فرمانده قرارگاه مشترک پدافند هوایی 
خاتم الانبیاء )ص(، فرا رســیدن روز دهم شهریور، ســالروز تشکیل قرارگاه مشترک 

پدافند هوایی خاتم الانبیاء )ص( را تبریک گفت.
متن این پیام به شرح ذیل است:

بسم الله الرحمن الرحیم
برادر ارجمند امیر سرتیپ قادر رحیم زاده

فرمانده محترم قرارگاه مشترک پدافندهوایی خاتم الانبیا)ص(
 با ســام و تحیات فرا رسیدن دهم شــهریور ماه »روز پدافند هوایی« را به جنابعالی 
و آحاد فرماندهان، مدیران و کارکنان مجاهد و شــجاع شبکه یکپارچه پدافند هوایی 
کشور که مایه امنیت و افتخار ایران و ایرانی و مظهر منزلت نیروهای مسلح هستند، 

تبریک و تهنیت می گویم.
خدای بزرگ را شــاکریم در شرایط خطیر امروز که جمهوری اسامی ایران موقعیت 
ممتــاز و مقتدرانه خود در محیط بین الملل به ویژه در منطقه غرب آســیا را تحکیم 
بخشیده است و با استحکام بنیان های جبهه مقاومت در فراسوی مرزهای کشور، نفوذ 
معنوی و سترگ بین جوامع و ملل سلطه ستیز و حق طلب را به واقعیت انکارناپذیر 
تاریخ معاصر تبدیل کرده است.بی شــک اقتــدار دفاعی و تولید قدرت بازدارندگی در 
ابعاد و عرصه های مختلف از جمله در حوزه پدافند هوایی در زمره پیشــران های مؤثر 
در دســتیابی به این موهبت، پیامدهای راهبردی خود را روز به  روز جلوه گر و ضمن 
فراهم سازی امنیت پایدار، موجبات اعتماد و آرامش کم نظیر ملی را فراهم ساخته است.

در این رهگذر بر خود فرض می دانم در این روز خجســته از مجاهدت های سترگ و 
حماسی یکایک رزمندگان شبکه یکپارچه پدافند هوایی کشور که با حضور شجاعانه 
و هوشــمندانه دلاورمردان پدافند هوایی »ارتش جمهوری اســامی ایران« و »سپاه 
پاسداران انقاب اسامی« ارتقای تحســین برانگیز این مجموعه در عرصه های علوم 
پدافندی به ویژه سامانه های راداری، موشــکی و پهپادی را رقم زده است، قدردانی و 
سپاسگزاری نمایم.بر همت و غیرت جنابعالی و آحاد فرماندهان، مدیران، متخصصان 
و نقش آفرینان پدافند هوایی حضرت خاتم )ص( در جای  جای میهن اســامی درود 
می فرستم و دوام توفیق همگان را در این سنگر خطیر، تحت عنایات حضرت ولی عصر 
)عــج( و تدابیر، فرامین و رهنمودهای حکیمانه مقام معظم رهبری و فرمانده کل قوا 

حضرت امام خامنه ای )مدظله العالی( را از خدای تعالی طلب می کنم.
سرلشکر پاسدار محمد باقری

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح

عارف: ایران یکی از سرآمدان شعر 
و ادب پارسی را از دست داد

معــاون اول رئیــس جمهور در پیامی درگذشــت 
محمدعلی بهمنی شــاعر و ادیب معاصر را تسلیت 

گفت.
به گزارش ایسنا، متن پیام تسلیت محمدرضا عارف 

به شرح ذیل است:
انا لله و انا الیه راجعون

ایران سرافراز شــاعر بلندآوازه و صاحب نام خود و  
یکی از ســرآمدان شعر و ادب پارســی را از دست 
داد.جناب آقای محمدعلی بهمنی، غزل ســرای نام 
آشــنای کشورمان با قریحه لطیف و شیوایی بیانش محبوب خاص و عام بود. ایران دوستی که همواره دلسوز 
منافع ملی و طالب عدالت بود. جهان وطنی که عاشــق ایران و مردمش بود.درگذشــت آن انسان شریف را به 
مردم ایران و خانواده محترم او و اهالی فرهنگ و خرد و فضیلت تسلیت عرض می کنم. روحش شاد و یادش 

گرامی باد.

کنعانی:

ادعای حضور یک نظامی ایرانی در 
خاک اوکراین کذب است

ســخنگوی وزارت خارجه کشورمان ادعای حضور یک 
نظامــی ایرانی در خــاک اوکراین به منظــور آموزش 
نیروهای روسی را بی اســاس دانست و تکذیب کرد.به 
گزارش خبرگزاری مهر، ناصر کنعانی سخنگوی وزارت 
خارجه کشــورمان ادعای حضور یک نظامی ایرانی در 
خــاک اوکراین بمنظــور آموزش نیروهای روســی را 
بی اساس دانســت و تکذیب کرد.کنعانی ضمن تاکید 
مجدد بر موضع اصولی جمهوری اسامی ایران مبنی بر مخالفت با جنگ و لزوم توقف درگیری ها و حل و فصل 
مســالمت آمیز اختافات روسیه و اوکراین تاکید کرد، طرح این گونه ادعاهای بی اساس با اهداف و انگیزه های 
سیاسی خاص صورت می گیرد و چنین اتهاماتی با رویکرد اصولی جمهوری اسامی ایران در خصوص منازعه 

در اوکراین مغایر است.

مدیرکل صلح و امنیت بین المللی وزارت امور خارجه در پنجاهمین نشســت شــورای 
وزیران امور خارجه ســازمان همکاری اسامی، رژیم اشغالگر صهیونیستی را مانع ثبات 
و توســعه پایدار منطقه دانســت.به گزارش خبرگزاری مهر، پنجاهمین نشست شورای 
وزیران امور خارجه ســازمان همکاری اسامی طی روزهای هشــتم و نهم شهریور در 
یائونده، پایتخت جمهوری کامرون برگزار شــد.موضوع اصلی نشســت یادشده "توسعه 
زیرســاخت های حمــل و نقــل و ارتباطات میان کشــورهای عضو ســازمان همکاری 
اسامی" تعیین شده بود.در این نشســت هیئتی به سرپرستی اسدالله اشراق جهرمی، 
مدیرکل صلح و امنیت بین المللی وزارت امور خارجه از طرف جمهوری اســامی ایران 
شرکت و ســخنرانی کرد.اشراق جهرمی در ابتدای سخنرانی خود در این نشست ضمن 
ابراز نگرانی عمیق و محکومیت شــدید تجاوزات و جنایات وحشیانه رژیم صهیونیستی 
علیــه مــردم مظلوم فلســطین در باریکه غزه در طــول یازده ماه گذشــته و به ویژه 
اقدام تروریســتی اخیر این رژیم در ترور شهید اســماعیل هنیه، خواستار اقدام قاطع 
جامعه بین المللی و ســازمان همکاری اســامی در توقف فــوری اقدامات این رژیم به 
عنــوان مصداق بارز جنایت جنگی، جنایت علیه بشــریت و نســل کشــی گردید و بر 
ضرورت پاســخگو ســاختن رژیم صهیونیســتی در قبال جنایات ارتکابــی تاکید کرد.

نماینده کشــورمان همچنین با اشاره به لزوم توجه به ریشه های ناامنی و بحران آفرینی 
در منطقه غرب آســیا تاکید کرد: رژیم اشغالگر صهیونیستی مانع اصلی دستیابی جهان 

اســام و کشــورهای منطقه به ثبات و توسعه پایدار اســت و اقدامات و سیاست های 
بی ثبات کننده این رژیم مانعی اساســی برای همکاری میان کشــورهای اســامی و 
ایجاد همگرایی اقتصادی منطقه ای بین کشــورهای عضو ســازمان همکاری اســامی 
به شــمار می رود.مدیرکل صلح و امنیت بین المللی وزارت امور خارجه کشــورمان در 
بخش دیگری از ســخنان خود دیدگاه و سیاســت های دولت جدید جمهوری اسامی 
ایــران برای تقویت همگرایی و افزایش همکاری های منطقه ای و ارتباط با همســایگان 
را تبییــن کردو با اشــاره بــه موقعیت ژئوپلتیکــی ایران در کریدورهــای منطقه ای و 
بین المللــی از جمله ظرفیت عظیم بنادر تجاری ایــران در دریای خزر، خلیج فارس و 
دریای عمان و همچنین شبکه گســترده ریلی، ظرفیت بالای ترانزیتی کشورمان برای 
اتصال کشــورهای عضو سازمان همکاری اسامی را تشــریح کرد. وی همچنین ضمن 
تقبیــح تحریم هــای اقتصادی و بویژه اقدامــات زورمدارانه یکجانبه کــه در مغایرت با 
اصول و قواعد حقوق بین الملل بر تعدادی از کشورهای در حال توسعه تحمیل شده و 
می بایســت از سوی همه کشورها مردود شمرده شوند، تحریم ها را مخل ثبات اقتصادی 
و مانعی اساسی برای توسعه و دسترسی به منابع و فن آوری دانست.نماینده کشورمان 
در خاتمــه بر تعهد خلل ناپذیر جمهوری اســامی ایران برای گســترش همکاری های 
اقتصــادی و پیشــرفت جمعی کشــورهای عضو تاکیــد و بر آمادگی کشــورمان برای 
همکاری با ســایر کشورهای اسامی برای پیشبرد اصول و اهداف مشترک تصریح کرد.

معاون اول رئیس جمهور با انتقاد از بی توجهی و عدم سرمایه گذاری مناسب در زمینه انرژی های 
تجدید پذیر گفت: یکی از اقدامات بســیار مهم در این دوره، استفاده از انرژی خورشیدی، انرژی 
باد و سایر انرژی های تجدیدپذیر مانند زمین گرمایی است.به گزارش ایسنا، محمدرضا عارف در 
آییــن معارفه »مهندس عباس علی آبادی« وزیر نیرو در دولت چهاردهم و تکریم مهندس علی 
اکبر محرابیان، وزیر نیروی دولت ســیزدهم با انتقاد از بی توجهی و عدم سرمایه گذاری مناسب 
در زمینه انرژی های تجدیدپذیر گفت: یکی از اقدامات بسیار مهم در این دوره، استفاده از انرژی 
خورشیدی، انرژی باد و سایر انرژی های تجدید پذیر مانند زمین گرمایی است.وی همچنین بر 
استفاده مناسب از منابع آبی انتقال آب دریای عمان و خلیج فارس و استفاده بهینه از آب های 
زیرزمینی تاکید کرد و گفت:  در حالی که رشد ۸ درصدی را توقع داریم، اما روزانه ۷ تا ۸ ساعت 
قطع برق داریم که عاوه بر خسارت، عدم النفع آن نیز بسیار زیاد است که برای حل این مشکل 

کار بزرگی صورت گیرد.
در این جلســه که صبح امروز )شنبه( در ســاختمان وزارت نیرو برگزار شد، عارف با بیان اینکه 
جوان گرایی و اســتفاده از استعداد خانم های متعهد و تحصیلکرده، باید سرلوحه کار وزارت نیرو 
قرار گیرد، از شــهید عباسپور به عنوان مدیری که اعتقاد راسخی به جوانگرایی داشت یاد کرد و 
گفت: یکی از خاقیت های ایشان جوانگرایی بود که در نخستین ماه های پیروزی انقاب اسامی، 
با ابتکار و خاقیت خود، جوانان دانشجو را در این ساختار دعوت به همکاری کردند و توانستند 
تحولی در این وزارتخانه ایجاد کنند و اکنون نیز باید بر همان ســیاق اســتفاده از جوانان و زنان 

دانشگاهی و تحصیلکرده با قدرت ادامه یابد.
وی در ادامه با تشــکر از تاش  و مدیریت وزیر نیرو در دولت ســیزدهم گفت: صندلی ها عوض 
می شود، اما خدمت، الزاماً بواسطه داشتن یک سمت و نشستن بر یک صندلی نیست و بنابراین از 

همه وزرای دولت های گذشته دعوت می کنیم که با دولت چهاردهم همکاری کنند.
معاون اول رئیس جمهور در ادامه با تقدیر از مهندس علی آبادی افزود: ایشان از خانواده وزارت 
نیرو بوده و کارشــناس متعهد و عالمی هستند که به دور از  حاشیه فعالیت می کنند و با حضور 

ایشان در وزارت نیرو، دستاوردهای ارزشمندی را در این بخش شاهد خواهیم بود.
وی افزود: خوشبختانه فضای خوبی را بین همه قوا و نهادهای حاکمیتی در چهارچوب وفاق ملی 

احساس می کنیم و خوشحالم که در دولتی پایبند به »وفاق ملی« خدمت می کنم.
عارف با بیان اینکه بر طبق سند چشم انداز و برنامه هفتم توسعه، رشد متوسط ۸ درصدی هدف 
گذاری شــده است گفت: متاسفانه با این رشــد، خیلی فاصله داریم که باید در دولت چهاردهم 

جبران کرده و برطبق افق چشم انداز، به جایگاه اول منطقه برسیم.

معاون اول رئیس جمهور به مهندس علی آبادی، خطاب به وزیر نیرو گفت:  در اسرع وقت، گزارش 
دقیقی از وضع موجود شامل مزیت ها، چالش ها و مشکات موجود در حوزه وزارت نیرو تهیه شود 
تا در پایان خدمت ببینیم که در چه وضعیتی قرار داشــته ایم و در پایان دوره در چه وضعیتی 

کار را تحویل می دهیم.
عارف در ادامه ســخنان خود در این جلســه، با بیان اینکه »آب« چالش دهه آینده جهان است، 
گفت: این چالش برای ما که در منطقه ای با اکوسیستم خشک قرار داریم پیچیده تر است، اما با 

این حال آنچنان که باید در زمینه استفاده از آب، دقت نمی کنیم.
وی افزود: علیرغم همه شــعارها و برنامه های گذشــته، سهم بخش کشاورزی در استفاده از آب 
در کشــورما ۸۶ اســت که ۱۶ درصد بیش از متوسط جهانی است و این در حالیست که ما یک 
سوم متوسط جهانی در کشورمان آب داریم، در بخش مصرف خانگی و بخش صنعت نیز همین 

مشکات هدر رفت بالا و استفاده بی رویه از آب را داریم.
وی با انتقاد از وضعیت قطعی برق نیز گفت: در حالی که رشد ۸ درصدی را توقع داریم، اما روزانه 
۷ تا ۸ ســاعت قطع برق داریم که عاوه بر خسارت، عدم النفع آن نیز بسیار زیاد است که برای 

حل این مشکل کار بزرگی صورت گیرد.
معاون اول رئیس جمهور در زمینه کمبود برق با بیان اینکه ســهم انرژی های تجدیدپذیر مورد 
غفلت قرار گرفته است گفت: در برنامه سوم، با آنکه تاکید زیادی بر این نوع از انرژی ها داشتیم، 
اما وزیر وقت نیرو حاضر نبود سهم تولید برق از این بخش اندکی افزایش یابد، دلیل مخالفتشان 
هم آن بود که ســوخت مجانی می گرفتند، اما آن نگاه مقطعی حداکثر ۴ یا ۵ ســاله، نتیجه اش 
این شــده که امروز با قطعی برق روبرو هستیم اما استفاده چندانی از انرژی های تجدیر پذیر و 

مخصوصا انرژی خورشیدی نمی کنیم.
وی افزود: استفاده از انرژی های تجدید پذیر باید یک بحث ملی باشد اما نگاه بخشی در این حوزه 
به ما ضربه زد ،اکنون ما باید با تاش بسیار به سمت استفاده از انرژی خورشیدی، بادی و سایر 
انرژی های تجدید پذیر مانند زمین گرمایی برویم، البته تولید و استفاده از انرژی های کاسیک را 

نیز رد نمی کنیم و باید با قدرت ادامه بدهیم.
وی کنترل مصرف برق، افزایش بهره وری، سرمایه  گذاری در حوزه تولید برق، تاش برای افزایش 

پایداری شبکه را از دیگر موضوعات مورد توجه وزیر نیرو در این حوزه برشمرد.
عارف با بیان اینکه بر طبق برنامه هفتم توســعه، میانگیــن بهره وری در صنعت برق باید به ۴۴ 
درصد و رشد خطوط شبکه به ۵ درصد برسد از وزیر نیرو خواست کار را در این حوزه با جدیت 

ادامه دهد.

معاون اول رئیس جمهور، در ادامه با اشاره به برنامه هفتم توسعه گفت: در سیاست های کلی این 
بخش کاهش مصرف انرژی، کاهش شدت انرژی، افزایش بازدهی نیروگاه ها، افزایش سهم استفاده 
از انرژی های تجدید پذیر و حرکت به ســمت اســتفاده از انرژی های، خورشیدی، بادی و زمین 
گرمایی، افزایش بهره وری، کاهش هدر رفت انرژی و سرمایه گذاری در این حوزه ها و تاش برای 

پایداری شبکه دیده شده است که باید سرلوحه کارهای ما قرار گیرد.
وی همچنین مشخص شدن قیمت تضمینی خرید انرژی های جدید و خرید انرژی برق تولیدی 

از منابع تجدید پذیر و نیز برق تولیدی از پسماندها را از وزیر نیرو خواست.
عارف در ادامه با بیان اینکه »آب های مرزی« مسئله بسیار مهمی است گفت:  در این حوزه باید با 

همکاری سایر بخش ها برای جبران کسری آب و غلبه بر بحران آب تاش کنیم.
وی درباره پروژه های انتقال آب از دریای عمان و خلیج فارس گفت: اگر تنها بحث »انتقال« دیده 
شود و همه جوانب آن و از جمله قیمت تمام شده و چگونگی پرداخت هزینه آب بخش صنعت و 
مردم دیده نشود، تنها کاری که صورت گرفته این است که مشکل به آینده انتقال داده شده است.

در ابتدای این جلســه، علی اکبر محرابیان، وزیر نیرو در دولت سیزدهم، با بیان اینکه آب و برق 
دو عنصر حیاتی در اقتصاد و رفاه اجتماعی هر کشــوری هستند گفت: مشکل اینجاست که در 
این حوزه همواره تقاضا بر عرضه پیشی داشته است و این خصوصاً در کشور ما که موقعیت خاص 

اقلیمی دارد مشکل آفرین است.
وی شــرایط اقلیمی مانند کاهش نزولات جوی، شــرایط نامناســب حاکم بر اقتصاد آب و برق، 
فرهنگ نادرســت مصرف و تاثیر آن بر رشــد بی رویه مصرف، محدودیت  هــای مالی در حوزه 
ســرمایه گذاری در آب و برق را از چالش های مهم این وزارتخانه دانســت و گفت: در برنامه ای 
که طراحی کردیم، برای حل این مشــکات در دو حوزه پروژه های ســخت افزاری) ساختاری( و 

پروژه های نرم افزاری )مدیریتی( طرح های بزرگی را اجرا کردیم.
وی از افزایش آب رسانی به شهرها و روستاهای مواجه با تنش آبی، مدیریت توأمان آب و برق و 
تدوین نقشه آب کشور، انتقال آب دریای عمان و خلیج فارس ، تاش برای رفع ناترازی برق و ... 

به عنوان کارهای مهم وزارت نیرو در این دوره یاد کرد.
مهندس عباس علی آبادی، وزیر نیرو در دولت چهاردهم، نیز در این جلسه با بیان اینکه مجلس 
شورای اسامی با رای خود به همه وزرا، وفاق ملی را به نمایش گذاشت، از حمایت های مجلس 
تشــکر کــرد و در ادامه گفت:  با وجود مشــکات فراوان اما در بخش فنــی، توانایی های زیاد و 

متخصصان ماهری در کشور وجود دارد که از این لحاظ در تراز جهانی هستیم.
وی در ادامه گفت: به عنوان وزیر نیرو، خود را به رعایت قانون، رفع ناترازی ها، پرهیز از حاشــیه، 
فعالیت بی مزد و منت، استفاده از دانش بنیان ها و متخصصان دانشگاهی، همکاری بین دستگاهی 
و هماهنگی با سایر دستگاه ها متعهد می دانم. سیاستگذاری و برنامه ریزی برای رفع ناترازی، بهبود 
محیط کسب و کار و افزایش رقابت پذیری با حضور مردم و بخش خصوصی، اصاح ساختار نظام 
صنعت برق، تغییر الگوی صنعت برق و واگذاری به بخش خصوصی و مردم،  جلب مشارکت صنایع 
برای تولید برق مصرفی، مدیریت مصرف بهینه برق در همه بخش ها،  افزایش راندمان تولید برق 
با کاهش تلفات، توسعه تبادل انرژی برق با همسایگان و توسعه نیروگاه های تجدید پذیر، نوسازی 

نیروگاه های فرسوده و ... را از مهمترین برنامه های خود در حوزه کاهش ناترازی برق برشمرد.
وی در حوزه آب نیز بر لزوم مرور و بازنگری حکمرانی آب اشــاره کرده و بهره برداری و توســعه 
اســتفاده از آب های نامتعارف و بازگردانی آب،  صیانت از آب های زیرزمینی و ســطحی، احیای 
تالاب ها و دریاچه ها و سفره های آب زیرزمینی و جلوگیری از فرونشست زمین و جبران کسری 
هایی که از آب های زیرزمینی برداشــت شده اســت، تقویت دیپلماسی آب و استفاده از حقابه 
ایران، کاهش تلفات آب و تکمیل طرح های آبرســانی و اصاح الگوی مصرف را از جمله اقدامات 

مهم وزارتخانه دردر حوزه آب برشمرد.
در این جلســه، همچنین محمدجواد عسگری، رئیس کمیسیون کشاورزی، آب، منابع طبیعی و 
محیط زیســت با بیان اینکه دو اتفاق خوب با شــروع دولت چهاردهم رخ داده است، گفت: آغاز 
به کار همزمان مجلس و دولت و شــروع برنامه هفتم، توســعه هر بهانه ای را برای کم کاری در 
حوزه آب و برق گرفته است و همه بخش ها باید با جدیت برای رفع مشکات وارد میدان شوند.

وی با اشــاره به صدماتی که قطعی برق بر کشاورزی و دامداری،  بخش طیور و آبزیان وارد کرده 
است، گفت: تنش برقی، خسارت های غیرقابل جبرانی را سبب شده است که امیدواری م با برنامه 
ریزی و طراحی دقیق در وزارت نیرو از تکرار آن جلوگیری شود. وی همچنین با بیان مشکات 

مربوط به تخصیص آب کشاورزی خواستار تاش برای رفع آنها شد.

مدیرکل دفتر برنامه ریزی کان شرکت مادرتخصصی برق حرارتی از اضافه شدن ۲ هزار مگاوات واحد نیروگاهی جدید به شبکه برق کشور تا سال آینده 
خبر داد.خبرگزاری مهر، سرویس اقتصادی - فاطمه صفری؛ ناترازی برق در چند سال اخیر مشکات متعددی را به همراه داشته است از قطعی برق 
صنایع گرفته تا قطعی برق در بخش خانگی، همین موضوع سبب شد تا به صنایع بزرگ پیشنهاد شود خود با احداث نیروگاه هایی، برق مورد نیاز خود 
را تأمین کنند. اما باز هم در سال جاری با ۱۷ هزار مگاوات ناترازی تابستان را پشت سر گذاشتیم.نترازی برق موجب شد تا با هادی مدقق، مدیرکل 
دفتر برنامه ریزی کان شرکت مادرتخصصی برق حرارتی گفت وگو کنیم تا ضمن ارزیابی وضعیت کنونی صنعت برق راه کارهایی را که می تواند منجر 
به کاهش این ناترازی شود را بررسی کنیم.آنچه در ادامه می خوانید گفت و گوی تفصیلی خبرنگار مهر با مدیرکل دفتر برنامه ریزی کان شرکت مادر 
تخصصی برق حرارتی است.سوال: اخیراً مدیرعامل توانیر گفته است توان نیروگاهی پاسخگوی رشد ۱۵ درصدی مصرف برق نیست. یک مسئله در این 
موضوع صرفه جویی در مصرف است و بخش دیگر افزایش تولید، برای افزایش تولید برنامه شما چیست؟مدقق: طبق برنامه ریزی های قبلی مقرر شده 
بود در بدترین شرایط شاهد رشد ۶ درصدی مصرف برق باشیم که این مصرف برق در پیک به ۷۸ هزار مگاوات برسد، زیرا منابعی که انرژی برق را 

تأمین می کند شامل نیروگاه های حرارتی، برق آبی و بخش کمی تجدیدپذیرها و نیروگاه های اتمی هستند.

سرکنسول ایران در کازان در دیدار با دستیار رئیس جمهوری تاتارستان در خصوص هماهنگی های اجاس سران بریکس که با حضور رئیس 
جمهور ایران برگزار می شود، تبادل نظر کرد.به گزارش خبرگزاری مهر، داود میرزاخانی، سرکنسول جمهوری اسامی ایران در کازان روسیه، 
در دیدار با "باکیروف گازینور"، دستیار رئیس جمهوری تاتارستان، در خصوص روابط دوجانبه و هماهنگی اجاس سران بریکس به بحث 
و تبادل نظر پرداخت.گفتنی است، شانزدهمین اجاس سران بریکس از ۱ تا ۳ آبان ماه با حضور رئیس جمهور کشورمان و هیأت همراه در 
شهر کازان روسیه برگزار خواهد شد.پیشتر کاخ کرملین اعام کرد که مسعود پزشکیان، رئیس جمهور ایران دعوت نامه ای از طرف روسیه 
برای شرکت در نشست رهبران گروه بریکس در کازان دریافت کرده است.دیمیتری پسکوف، دبیر مطبوعاتی رئیس جمهور روسیه تأیید کرد 

که مسعود پزشکیان دعوت نامه ای از سوی مسکو برای شرکت در نشست سران بریکس در کازان دریافت کرده است.
وی گفت: »از هم اکنون برای رئیس جمهور منتخب ایران دعوت نامه ای رسمی ارسال شده و امیدواریم آقای پزشکیان در این نشست شرکت 

کند. ما خوشحال خواهیم شد که او را ببینیم و رئیس جمهور ولادیمیر پوتین نیز در حال آماده سازی خود برای این ماقات است.«

در گفت وگوی تفصیلی با مهر اعام شد؛

اجلاس سران بریکس با حضور »پزشکیان« در روسیه افزایش ظرفیت ۲ هزار مگاواتی واحد نیروگاه جدید
برگزار می شود

اشراق جهرمی:
رژیم اشــغالگر صهیونیستی مانع ثبات و توسعه پایدار منطقه است

عارف: قطعی برق با هدف رشد ۸ درصدی اقتصادی همخوانی ندارد
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گزیده خبر حل مشکلات صنعت آب و برق نیازمند وفاق ملی و تعامل همه جانبهوزیر نیرو مطرح کرد؛

وزیــر نیرو با بیان اینکه وزارت نیــرو متعهد به اجرای برنامه هفتم 
توسعه است، گفت: حل چالش های صنعت آب و برق نیازمند وفاق 
ملی و تعامل همه جانبه وزارت نیرو با سایر دستگاه های دولتی است.

بــه گزارش خبرگزاری مهر به نقل از وزارت نیرو، عباس علی آبادی 
در آئین تکریم و معارفه وزرای نیرو دولت های سیزدهم و چهاردهم 
که با حضــور علی اکبر محرابیان و "محمدرضا عارف" معاون اول 
رئیس جمهور برگزار شــد، ضمن تشکر از مقام معظم رهبری برای 
حمایت های مستمر از تمامی دولت ها به ویژه دولت سیزدهم گفت: 
آب و برق دو عنصر حیاتی زندگی جوامع بشری محسوب می شود 
و وزارت نیرو بــه عنوان متولی تأمین این دو عنصر حیاتی وظایف 
مهمی را در قبال مردم ایران بر عهده دارد.وزیر نیرو با اشاره به اینکه 
پس از انقاب اســامی پیشرفت های ارزشمندی در دو صنعت آب 
و برق در کشور محقق شده اســت، ادامه داد: در دهه های گذشته 
چه در صنعت آب و چه در صنعت برق جوانان و مهندســان ایرانی 
پیشرفت های چشمگیری داشته اند و شرایط این دو صنعت به لحاظ 

بهره مندی از فناوری های نوین مثبت ارزیابی می شود.
علی آبادی اضافه کرد: وزارت نیــرو در دوره جدید، خود را متعهد 
به اجرای برنامه هفتم توســعه می داند و بر اساس برنامه ریزی های 
صورت گرفته متعهد هستیم متناسب با آنچه که قانون بر ما تکلیف 
کرده اســت تا پایان دوره نســبت به رفع ناترازی ها چه در بخش 
آب و چه در بخش بــرق اقدام کنیم.وی با تأکید بر صداقت، تعهد 
کاری و اخــاق مداری در اجــرای وظایف و تعهدات در قبال ملت 
بزرگ ایران خاطرنشــان کرد: از تمامی همکارانم در صنعت آب و 
برق می خواهم تمام توان و انرژی خود را بر روی اصل کارها متمرکز 
کنند و با بهره گیری حداکثری از ظرفیت شرکت های دانش بنیان 
به دنبال حل چالش های آب و برق کشور باشند.علی آبادی با دعوت 
از جامعه دانشگاهی کشور برای عرضه ایده ها و نوآوری های خود به 
منظور کمک به حل مشــکات آب و برق کشور ادامه داد: در دوره 
جدید تاش می کنیم ضمن هماهنگی کامل با ســایر دستگاه های 
دولتی، قوه قضائیه و مقننه نهایت تاش خود را برای پیشبرد طرح 
و برنامه های آب و برق کشور منطبق بر برنامه هفتم توسعه به کار 
بگیریم.وزیر نیرو با بیان اینکه لازم است تا پایان برنامه هفتم توسعه 
به ظرفیت تولید برق کشور ۳۵ هزار مگاوات افزوده شود، اضافه کرد: 
در حال حاضر ظرفیت منصوبه نیروگاه های کشور ۹۲ هزار مگاوات 
اســت که باید این رقم را به ۱۲۴ هزار مگاوات برسانیم.عضو کابینه 

دولت چهاردهم در خصوص ضرورت توسعه انرژی های تجدید پذیر 
نیز اظهار داشت: در حال حاضر ظرفیت منصوبه انرژی های تجدید 
پذیر کشور ۱۱۶۳ مگاوات است که بر اساس برنامه ریزی ها و تکالیف 
قانونی این رقم را باید به ۱۲ هزار مگاوات برسانیم.وی با بیان اینکه 
راندمان نیروگاه های کشــور در حال حاضر ۳۹ درصد است، افزود: 
برنامه ریزی ویژه ای را برای ارتقای راندمان نیروگاه های کشور به ۴۴ 
درصد در دســتور کار قرار می دهیم که شامل نوسازی نیروگاه های 
فرسوده و احداث نیروگاه های مدرن خواهد بود.علی آبادی با تأکید 
بر اینکه تحقق همه این اهداف به حمایت های ویژه دولت و مجلس 
نیاز دارد، خاطر نشــان کرد: سیاست گذاری برای رفع ناترازی برق 
و بهبود محیط کســب و کار این صنعت و افزایش رقابت پذیری با 
مشــارکت بخش خصوصی و مردم از مهم ترین سیاست های وزارت 

نیرو در بخش برق است.وزیر نیرو اضافه کرد: پرداخت بدهی بانک ها 
و سرمایه گذاران در کنار جذاب کردن محیط اقتصادی صنعت برق 
و اصاح ساختار اقتصادی این صنعت از دیگر برنامه هایی است که 
وزارت نیــرو در دولت جدید پیگیری خواهد کــرد.وی با تأکید بر 
پرداخت یارانه برق تنها در چارچوب الگو به مصرف کنندگان ادامه 
داد: یکی از اقدامات مهمی که با هدف جذاب کردن محیط اقتصادی 
صنعت برق باید در دســتور کار قرار گیــرد، پرداخت یارانه برق در 
چارچوب الگو و الزام مشترکان پرمصرف برای تأمین برق مازاد خود 
از طریق بورس اســت.علی آبادی در بخش دیگری از سخنان خود 
به لزوم خوداتکا شــدن صنایع در تأمین برق اشــاره کرد و در این 
خصوص گفت: با توجه به ناترازی موجود در صنعت برق و با هدف 
حل چالش تأمین برق صنایع، لازم اســت صنایع نسبت به تأمین 

برق مصرفی خود به صورت خوداتکا اقدامات لازم را انجام دهند.علی 
آبادی با بیان اینکه بهینه سازی مصرف انرژی و کاهش شدت مصرف 
از دیگر سیاست های مورد تأکید دولت چهاردهم است، افزود: توسعه 
تبادل انرژی برق با کشورهای همسایه متناسب با شرایط اقلیمی از 
کید بر ضرورت نظارت و کنترل مصرف آب در بخش کشــاورزی و 
برداشــت آب از منابع آب زیرزمینی اظهار داشت: کشاورزان عزیز 
باید بدانند که در صورت برداشت بی رویه آب از منابع آب زیرزمینی 
بــدون در نظر گرفتن ماحظات اقلیمی و ظرفیت های اکولوژیکی، 
در آینده منجر به بحران هایی مانند فرونشست خواهد شد که عماً 
قابلیت کشــاورزی در بسیاری دشت های بزرگ کشــور را از بین 
خواهد برد.وی با اشــاره به اینکه سرانه آب تجدید پذیر کشور طی 
دهه های اخیر از ۶ هزار مترمکعب به کمتر ۱۲۰۰ مترمکعب رسیده 
اســت، اضافه کرد: این رقم در حالی اســت که میانگین سرانه آب 
تجدید پذیر جهان ۴ هزار متر مکعب اســت.علی آبادی اضافه کرد: 
در حال حاضر ۸۶ درصد از منابع آب کشور در بخش کشاورزی، ۹ 
درصد در بخش شــرب و تنها ۳ درصد در بخش صنعت به مصرف 
می رســد و کشــور با بیش از ۱۴۶ میلیارد متر مکعب کسری آب 
رو به رو اســت که جبران این کسری نیاز به همکاری و تعامل فرا 
دستگاهی به ویژه با جهاد کشاورزی دارد.وزیر نیرو در بخش دیگر 
ســخنان خود بر ضرورت تقویت دیپلماسی آب اشاره کرد و افزود: 
در دوره جدید تاش می کنیم با استفاده از ظرفیت های موجود در 
وزارت امور خارجه و سایر دستگاه ها، دیپلماسی آب را تقویت کنیم 
تا بتوانیم نسبت به احقاق حقابه های قانونی کشور به ویژه در جنوب 
شرق کشور اقدامات مؤثری را اجرایی کنیم. وی کاهش تلفات آب 
در شبکه های آبرســانی از ۳۰ درصد به ۲۰ درصد را یکی دیگر از 
اهداف وزارت نیرو در دولت چهاردهم عنوان کرد و خاطرنشان کرد: 
تکمیل طرح های آبرسانی در قالب جهاد آبرسانی و سایر پروژه های 
بزرگ آبی، اصاح نظام حاکمیت شرکتی از دیگر برنامه هایی است 
که در دولت چهاردهم مورد تأکید است.علی آبادی در پایان ضمن 
تشــکر علی اکبر محرابیان به عنوان وزیر نیرو در دولت سیزدهم و 
ســایر همکارانش در صنعت آب و برق تأکید کرد: حل چالش های 
صنعت آب و برق نیازمند وفاق ملی و تعامل همه جانبه وزارت نیرو 
با سایر دستگاه های دولتی و فرا دولتی است که امیدواریم با حمایت 

ویژه رئیس جمهور محترم در تحقق این مهم موفق باشیم.

روســای کل گمرکات ایران و ترکمنستان برای افزایش همکاری های گمرکی و حجم مبادلات 
تجاری بین دو کشــور توافق کردند.به گزارش خبرگزاری مهر، محمــد رضوانی فر معاون وزیر 
اقتصاد و رئیس کل گمرک ایران و مقصد خدایقولیف همتای ترکمنی وی ظهر امروز در تهران 
به منظور گســترش همکاری ها در زمینه های مختلف دیدار و گفتگو کردند.رضوانی فر با اظهار 
خرسندی از افزایش حجم تجارت دو کشور از تبادل ۱.۴ میلیون تن کالا به ارزش ۴۵۰ میلیون 
دلار در ســال گذشته بین دو کشور خبر داد.وی با اشاره به اینکه نشست های مشترک دوجانبه 
و مرزی نقش مؤثری در افزایش حجم مبادلات تجاری خواهد داشــت، خواهان تعیین تقویم و 
تداوم برگزاری این نشست های مشترک شد.رئیس کل گمرک ایران با تاکید بر ظرفیت مناسب 
و وجود ۴ مرز فعال بین دو کشــور اظهار کرد: افزایش ظرفیــت پذیرش کامیون، همکاری در 

جهت افزایش حجم مبادلات به ویژه در مرز ســرخس، روانسازی صدور ویزا برای تجار، مبادله 
الکترونیک اسناد و افزایش ساعات کار در افزایش حجم مبادلات و تسهیل تجارت نقش مؤثری 
دارد.مقصد خدایقولیف رئیس کل خدمات گمرکی ترکمنستان نیز در این دیدار ضمن استقبال 
از توســعه تبادلات تجاری طرفین در سال های اخیر، از رشد مبادلات تجاری کشورش با ایران 
خبر داد.وی خواهان تبادل تجربیات و توسعه همکاری های آموزشی بین گمرکات دو کشور شد 
که مورد استقبال رئیس کل گمرک ایران قرار گرفت و گفت: مرزهای دو کشور پتانسیل بالایی 
دارند و گمرک ترکمنســتان برای شبانه روزی شدن ارائه خدمات در مرز سرخس آمادگی دارد.

بنابر این گزارش در این دیدار همچنین مقرر شــد نشست های کارشناسی دو کشور ظرف ماه 
آینده برگزار شود.

رئیس کمیســیون اصل ۹۰ مجلس شــورای اسامی گفت که بانک مرکزی از فردا ۵۰ 
هزار میلیارد تومان برای تســهیات ازدواج و فرزندآوری تخصیص می دهد.

به گزارش ایســنا،  حجت الاســام نصرالله پژمان فر رئیس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس 
شــورای اســامی گفت که با پیگیری از بانک مرکزی و طبق اعــام مدیران بانکی، از 
فردا ۵۰ هزار میلیاردتومان جهت واریز تســهیات ازدواج و فرزند آوری تخصیص پیدا 
خواهد کرد.امروز نیز مهدی صحابی مدیر اداره اعتبارات بانک مرکزی اعام کرد که بر 
اســاس مصوبه هیات عالی بانک مرکزی مقرر شد از فردا ۵۰ هزار میلیارد تومان اعتبار 
جدید از محل آزادســازی ســپرده های قانونی بانک ها به رقم تسهیات قرض الحسنه 
ازدواج و فرزندآوری ســال جاری تخصیص داده شود. شــبکه بانکی فقط طی ۱۰ روز 
ابتدایی شــهریورماه ۱۵ همت تسهیات قرض الحســنه ازدواج و فرزندآوری پرداخت 
کرده اســت.صحابی در ادامه گفت: با اباغ این مصوبه، روند پرداخت تسهیات نسبت 
به پنج ماه ابتدایی ســال نیز تســریع پیدا خواهد کرد. همچنین ثبت نام متقاضیان در 
پنج ماه ابتدایی ســال که با مشــکاتی به دلیل ســهمیه های تخصیص یافته به شبکه 

بانکی بر اساس توان آن ها بود، برطرف می شود.

یک کارشناس مسکن در گفت وگو با مهر:

بازار مسکن به قیمت گذاری 
دستوری توجهی ندارد

یک کارشــناس بازار مســکن گفت: قیمت گذاری دســتوری از جمله تعیین سقف 
اجاره بها در بازار مسکن تاثیر چندانی ندارد، زیرا بازیگران این بازار توجهی به مصوبات 
دولت نمی کنند.فرهاد بیضایی کارشناس ارشد حوزه مسکن در گفت وگو با خبرنگار 
مهر با اشاره به اینکه با قوانین دستوری، نمی توان بازار مسکن را کنترل کرد، گفت: 
از اواخر ســال ۱۳۹۹ و اوایل ســال ۱۴۰۰ وضعیت مســکن در شرایط تورم بسیار 
ســنگینی قرار گرفت. در ادامه نیز با توجه به سیاست هایی که به خصوص در حوزه 
بانک مرکزی اتفاق افتاد، از اواسط سال ۱۴۰۲ بازار مسکن در شرایط تثبیت قیمت و 
تقریباً رکودی قرار گرفت.وی ادامه داد: البته در دو ماه اخیر مقداری بازار مسکن رشد 
قیمت را تجربه کرد اما این افزایش قیمت در سطح چشمگیری نبوده و هم اکنون این 
بازار در کود ســنگینی قرار دارد. همچنین در بازار اجاره بها شاهد افزایش روز افزون، 
قیمت کرایه نشین ها هستیم؛ پس از دوره کرونا دولت ها سعی کردند با قیمت گذاری 
دستوری از جمله تعیین ســقف اجاره بها، بازار اجاره بها را کنترل کنند اما علی رغم 
اینکه در دولت قبلی و حتی دولت فعلی این سیاست ها تبدیل به قانون شد اما توفیق 
چندانی حاصل نشد و از ســوی دیگر بازیگران بازار مسکن توجهی به این مصوبات 
نداشــتند، بر همین اساس بازار مسکن طی ســه سال گذشته تا به امروز در شرایط 
تورمی قرار دارد.این کارشــناس ارشد بازار مسکن با اشاره به اینکه عده ای از فعالان 
حوزه مســکن اذعان می کنند که دولت نباید در این بازار دخالت داشته باشد، افزود: 
در راستای کنترل وضعیت بازار مسکن بی شک هیچ نوع دیدگاهی در خصوص عدم 
ورود دولت وجود ندارد، به عنوان مثال دولت می تواند در حوزه توسعه زیرساخت های 
کشــور ورود داشته باشــد اما در حوزه تصدی گری ممکن است، ورود نداشته باشد؛ 
برهمین اساس باید در سطوح اقتصادی و مدیریتی کشور در خصوص دخالت دولت 
در تمام حوزه ها، تعیین تکلیفی داشــته باشیم.وی ادامه داد: تقریباً پس از دهه ۶۰ و 
اوایل دهه ۷۰ سیاست مسکن و شهرسازی، یک سیاست پارادوکسی و نقیضی بوده 
اســت، عمدتاً در حوزه شهرسازی خواستار دخالت های شــدید دولت بودیم اما در 
حوزه مسکن خواستار حداقلی دخالت های دولت بودیم که عدم مدیریت های دولت 
موجب ایجاد ناکارآمدی های در این زمینه شد، زیرا از سو منجر به افزایش تقاضاهای 
ســرمایه ای می شد و سطح ســرمایه گذاری تو حوزه مسکن را به خاطر عدم دخالت 
دولت بالا می برد تا جایی که از اواســط دهه ۸۰ به بعد ســهم تقاضای سرمایه ای از 
سهم تقاضای مصرفی در بازار مسکن پیشی گرفت.بیضایی خاطرنشان کرد: با توجه 
به شرایط بازار مسکن، روز به روز سیاست های تصدی گری و دخالت حداکثری دولت 
در زمینه شهرسازی افزایش یافت که در مقابل بخش خصوصی مسکن یا کسانی که 
دارای بخش خصوصی بودند با شــدیدترین مقررات برای کنترل حوزه ساخت وساز 
مواجه بودند؛ قطعاً بخشی از نقاط ارزش زیست محیطی دارند که جز منابع عمومی 
به شمار می روند و هیچ گونه ساخت و سازی در این مناطق نباید رخ دهد و از سوی 
دیگر باید از زمین خواری جلوگیری، حفظ و صیانت شود. وی تصریح کرد: با توجه به 
موارد ذکر شده، باید در حوزه زمین های خصوصی، دولت سیاست متفاوتی نیز وضع 
کند، باید در همین نقطه تعیین تکلیف کنیم که یا دخالت های دولت در حوزه مسکن 
و شهرســازی را به رسمیت بشناسیم یا اینکه باید قائل به سیاست حداقلی دخالت 
دولت ها باشیم. البته در حوزه مسکن و شهرسازی تنها دخالت دولت می تواند به حوزه 
تخلفات، مجوزها و " محدود شود اما می توانیم از سوی دیگر آزادی عمل بیشتری را 

در این حوزه داشته باشیم.

درج شناسه کالا برای ۱۰ قلم 
تجهیزات پزشکی الزامی شد

درج شناســه کالا برای ۱۰ قلم تجهیزات پزشــکی با هماهنگی انجام شــده با اداره کل 
تجهیزات پزشکی وزارت صمت، الزامی شد.به گزارش خبرنگار مهر، مدیرکل دفتر صنایع 
تجهیزات پزشکی و آزمایشگاهی وزارت صمت در نامه ای به دفتر خدمات فنی و مهندسی 
این وزارتخانه موضوع الزام درج شناسه کالا در سامانه با هماهنگی انجام شده با اداره کل 
تجهیزات پزشکی را اعام کرد.در این نامه آمده است: پیرو نامه شماره ۲۸۱۷۸۱۱ مورخ 
۷/۳/۱۴۰۳ مبنی بر هماهنگی لازم با اداره کل تجهیزات و ملزومات پزشکی سازمان غذا و 
دارو جهت درج شناسه کالا و با توجه به جلسات انجام شده با همکاران اداره کل تجهیزات 
پزشــکی در جهت الزام درج شناسه کالا به استحضار می رساند از تاریخ ۱/۵/۱۴۰۳ درج 
شناسه کالا برای اقام ذیل الزامی خواهد بود، لذا خواهشمند است جهت اعام به شرکتها 
ذیربط در راســتای اخذ و درج شناسه برای کالاهای مربوطه دستور اقدام مقتضی صادر 

فرمایید.
۱- کیسه استومی۲- یونیت دندانپزشکی۳- اباتمنت ایمپلنت دندانپزشکی۴- نوار تست 

قند خون۵- آمالگام۶- فیکسچر ایمپلنت دندانپزشکی۷- گوشی معاینه۸- گلوکومتر
۹- فشار سنج۱۰- پالس اکسیمتر

معاون وزیر صمت خبر داد؛

صادرات خدمات فنی و 
مهندسی به ۱۰ کشور

معاون وزیر صمت از رشد صادرات خدمات فنی و مهندسی به کشورهایی چون 
تاجیکستان، آذربایجان، افغانســتان، عراق، بحرین، کویت، گرجستان، لبنان، 
قزاقســتان و ســاحل عاج خبر داد.به گزارش خبرگزاری مهر، مهدی ضیغمی 
رئیس سازمان توســعه تجارت ایران، گفت: سوددهی بالا و درآمدزایی صنایع 
وابسته ساختمان ســازی، زمینه های پرداختن به این حوزه را از سوی فعالان 
اقتصادی و نهادهای مرتبط دوچندان کرد؛ هم اکنون صنایع وابســته در حوزه 
ساختمان سازی در ایران، توانسته عاوه بر تأمین نیاز بازار داخلی نیم نگاهی به 

بازار کشورهای پیرامونی داشته باشد.
وی اظهار کرد: در حال حاضر تولیدات ایرانی، به ویژه در زمینه صادرات خدمات 
فنی و مهندسی و صنعت ساختمان ســازی به دلیل قیمت رقابتی و تنوع بالا 
جایگاه مناســبی در بازار کشورهای چون تاجیکســتان، جمهوری آذربایجان، 
افغانستان، عراق، بحرین، کویت، گرجســتان، لبنان، قزاقستان، ساحل عاج و 
غیره پیدا کرده اســت و به عبارتی توانستند سهمی از بازار این کشورها برای 
خود تصاحب کنند. هم اکنون بســیاری از شرکت های دانش بنیان ایرانی، در 
زمینه خدمات فنی و مهندســی در کشورهای پیرامونی از جمله عراق حضور 

فعال و پررنگی دارند.

مدیرکل دفتر صنایع خودرو وزارت صنعت هرگونه ثبت سفارش و تخصیص ارز و تعیین سهمیه مواد اولیه و سوخت را منوط به ثبت اظهار تولید 
در سامانه جامع تجارت دانست.به گزارش ایسنا، مهرداد خسروی- مدیر کل دفتر صنایع خودرو وزارت صنعت، معدن و تجارت- در نامه ای که 
خطاب به دبیر انجمن خودروســازان، مدیران عامل دو خودروساز بزرگ کشور، دبیر انجمن صنایع همگن نیروی محرکه و قطعه سازان کشور، 
دبیر انجمن سازندگان قطعات و مجموعه های خودرو کشور، دبیر انجمن صنعت موتورسیکلت ایران و مدیران کل سازمان صمت ۳۱ استان و جنوب کرمان بر لزوم ثبت اطاعات تولید 
واحدهای تولیدی در سامانه جامع تجارت، تخصیص ارز مواداولیه و سوخت را منوط به ثبت اطاعات تولید اعام کرده است.این مقام مسئول در وزارت صمت ضمن گایه از عدم ثبت 
آمار تولید و نهایی کردن برنامه تولید در سامانه جامع تجارت توسط برخی واحدهای تولید آن هم علیرغم پیگیری ها و اطاع رسانی های لازم، تصریح کرده است: پیرو نامه ی ۱۷ بهمن ماه 
۱۴۰۲ منضم به نامه  قبلی )مورخ ۱۰ بهمن ماه ۱۴۰۲( مشاور عالی و دستیار ویژه مقام عالی وزارت صمت، موضوع اظهار و ثبت برنامه تولید واحدهای تولیدی در سامانه جامع تجارت، 
تاکید می شود که با توجه به گزارشات واصله و نتایج پایش داده ها در سامانه جامع تجارت، علیرغم پیگیری ها و اطاع رسانی های به عمل آمده، تاکنون برخی از واحدهای تولیدی نسبت 

به ثبت آمار تولید و همچنین نهایی کردن برنامه تولید مبادرت نکرده اند.

ایسنا/مرکزی مدیرکل گمرکات اســتان مرکزی از رشد ۱۴۱ درصدی درآمد ملی این گمرکات در ۵ 
ماهه ســال جاری خبر داد.روح الله غامی در گفت و گو با ایسنا، اظهار کرد: در پنج ماهه سال جاری 
بیش از پنج هزار و ۸۵۲ میلیارد ریال درآمد ملی در این گمرکات حاصل شــده اســت که نسبت به 
مدت مشابه سال قبل، ۱۴۱ درصد رشد نشان می دهد.وی با بیان اینکه در بازه زمانی یاد شده درآمد 
مالیات بر ارزش افزوده و درآمد اســتانی به ترتیب ۱۴ و  ۹ درصد کاهش داشــته است، افزود: در این 
مدت، بیش از سه هزار و ۷۲۱ میلیارد ریال درآمد مالیات بر ارزش افزوده و بیش از ۱۶۹ میلیارد ریال 
درآمد استانی کسب شده است.به گفته وی، جمع کل درآمد پنج ماهه سال جاری، بیش از ۹ هزار و 
۷۴۲ میلیارد ریال بوده که نسبت به سال گذشته در همین بازه زمانی، ۴۰ درصد افزایش داشته است.

تخصیص ارز واردات مواد اولیه و سوخت مشروط به ثبت 
اطلاعات تولید شد

رشد ۱۴۱ درصدی درآمد ملی 
گمرکات استان مرکزی

پژمان فر خبر داد

بانک مرکزی از فردا ۵۰ همت برای تســهیلات ازدواج و فرزندآوری تخصیص می دهد

توافق گمرکات ایران و ترکمنستان برای افزایش همکاری های گمرکی
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در تابش خیره کننده خورشید، تعداد نامعلومی از سیارک های نزدیک 
به زمین در مدارهای ناپیدا حرکت می کنند و بقیه آنها دیده نمی شوند 
اما شاید نسل جدیدی از تلسکوپ های فروسرخ بتوانند بهترین دفاع 
ما در برابر فاجعه احتمالی باشــند.به گزارش ایســنا و به نقل از لایو 
ســاینس، صبح روز ۱۵ فوریه ۲۰۱۳، یک شهاب سنگ به اندازه یک 
نیمه تریلر از جهت طلوع خورشــید به صورت یک توپ آتشین بر فراز 
شهر چلیابینسک روسیه منفجر شد. این شهاب سنگ که از خورشید 
هم درخشان تر بود، با ۳۰ برابر انرژی بمبی که هیروشیما را ویران کرد، 
در ۲۲ کیلومتری بالای سطح زمین منفجر شد. این انفجار به شکسته 
شــدن شیشه های بیش از ۷۰۰۰ ساختمان، کور شدن موقت عابران، 
ســوختگی فوری با اشعه فرابنفش و مجروح شدن بیش از ۱۶۰۰ نفر 
منجر شــد اما مرگ و میر در پی نداشت.گفته می شود شهاب سنگ 
چلیابینسک، بزرگترین جرم فضایی طبیعی محسوب می شود که در 
بیش از ۱۰۰ سال گذشته وارد جو زمین شده است. با وجود این، هیچ 
رصدخانه ای روی زمین آن را مشــاهده نکرد. شهاب سنگ با رسیدن 
به زمین از جهت خورشــید، در بزرگترین نقطه کور ما پنهان ماند تا 
اینکه دیگر برای دیدن آن خیلی دیر شده بود.نکته مثبت این است که 
 )ESA(»رویدادهایی از این دست متداول نیستند. »آژانس فضایی اروپا
تخمین می زند سنگ هایی به اندازه شهاب سنگ چلیابینسک - تقریبا 
۲۰ متر عرض - هر ۵۰ تا ۱۰۰ سال یک بار به جو زمین نفوذ می کنند. 
سیارک های بزرگتر دفعات کمتری برخورد می کنند. ستاره شناسان تا 
به امروز، از مدار بیش از ۳۳ هزار سیارک نزدیک به زمین نقشه برداری 
کرده اند و دریافته اند که هیچ کدام خطر برخورد با سیاره ما را حداقل 
برای قرن آینده ندارند.اما به گفته کارشناسان، نمی توان خطر سیارک 
غیر قابل دیدن را محاسبه کرد و در مورد هزاران نمونه از آنها چیزی 
گفته نشده اســت؛ از جمله برخی از آنها که آن قدر بزرگ هستند تا 
بتوانند شهرها را از بین ببرند، رویدادهای انقراض انبوه را ایجاد کنند و 
به حرکت کردن در مسیرهای نامعلومی پیرامون ستاره ما بپردازند. این 
واقعیت تلخ ستاره شناسان را هم در مورد عواقب احتمالی نگران کرده و 
هم انگیزه پیدا کردن هر چه بیشتر سیارک های پنهان منظومه شمسی 
را به وجود آورده اســت. هنگامی که ستاره شناسان در مورد آنها آگاه 
شوند، می توانند سیارک های مرگبار را تحت نظر بگیرند و در صورت 
نیاز آنها را منحرف کنند یا اگر همه برنامه ها شکست بخورد، می توانند 
به مردم هشــدار دهند که برای جلوگیری از تلفات گسترده جابه جا 
شــوند.»ایمی ماینزر«)Amy Mainzer( استاد علوم سیاره ای »دانشگاه 
آریزونا« و پژوهشــگر ارشد دو مأموریت شکار سیارک های ناسا گفت: 
مشکل سازترین جرم، جرمی است که از آن اطلاعی ندارید. اگر بدانیم 
چه چیزی وجود دارد، می توانیم خطر واقعی را بهتر تخمین بزنیم.قاتل 
شهر خورشید هر لحظه سیارک های بی شماری را از دید پنهان می کند 
که »سیارک های آپولو«)Apollo asteroids( در حال چرخش را نیز در بر 
دارد. سیارک های آپولو، اجرام نزدیک به زمین هستند که بیشتر وقت 
خود را فراتر از مدار زمین می گذرانند اما گهگاه از مسیر سیاره ما عبور 
می کنند تا به خورشید نزدیک تر شوند. همچنین سیارک های بی شمار 
 Aten(»مذکور، گروه مرموزی از ســیارک ها به نام »سیارک های آتن
asteroids( را نیز شامل می شوند که تقریبا به طور کامل به دور زمین 
می چرخند. »اســکات شــپرد«) Scott Sheppard( پژوهشگر »مؤسسه 
علمی کارنگی« گفت: ســیارک های آتن، خطرناک ترین ســیارک ها 
هستند زیرا در دورترین نقطه از مدار زمین عبور می کنند. آمدن آنها 
دیده نمی شود زیرا هرگز در تاریکی آسمان شب نیستند.ماینزر گفت: 
مانند همه سیارک ها، بیشتر این سنگ های فضایی پنهان احتمالا به 
اندازه ای کوچک هســتند که به طور کامل در جو زمین بســوزند اما 
تخمین زده می شود که سیارک های کشف نشده زیادی نیز با قطر بیش 
از ۱۴۰ متر وجود داشته باشند. آنها به اندازه ای بزرگ هستند که از فرو 
رفتن در جو جان سالم به در ببرند و در اثر برخورد، آسیب های محلی 
فاجعه باری را ایجاد کنند.گاهی اوقات به سیارک هایی با این پتانسیل 
مخرب، لقب »قاتل شهر« داده می شود. ماینزر ادامه داد: ما معتقدیم 
کــه تقریبا ۴۰ درصد از این ســیارک ها را در یک منطقه ۱۴۰ متری 
پیدا کرده ایم.براســاس برآوردهای ناسا، حدود ۱۴ هزار سیارک برای 
یافتن باقی مانده است.ممکن است اجرام بسیار بزرگتری نیز در تابش 
خیره کننده خورشــید منتظر ما باشند. شپرد گفت: اگرچه این بسیار 
نادر است اما تعداد انگشت شماری از سیارک های موسوم به قاتل سیاره 
کــه بیش از یک کیلومتر قطر دارند و می توانند یک انقراض جهانی را 

ایجاد کنند، ممکن است در تابش نور خورشید در کمین باشند.

خورشید نمی گذارد 
سیارک های قاتل را ببینیم!

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

دری به معرفت!

خودرو وارداتی ایران خودرو به صورت رسمی رونمایی شد

شرکت ایران خودرو در مراسمی خودروی وارداتی خود به نام  شاین مکس)shine max( را در دو نسخه بنزینی و هیبریدی معرفی 
و رونمایی کرد.به گزارش عصر ایران، کامران خسروانی مدیرعامل ایساکو کیش، در مراسم معرفی و رونمایی خودرو شاین مکس 
که با حضور گزینشی برخی از خبرنگاران برگزار شد با بیان اینکه ماموریت واردات خودروهاي ایران خودرو به ایساکو کیش محول 
شده است خاطر نشان کرد: خودرو shinemax از شرکت دانگ فنگ چین انتخاب شده است و دو کلاس هیبریدی و بنزینی عرضه 
می شود. سدان وارداتی ایران خودرو در نسخه بنزینی به موتور ۱.۵ لیتری توربو با فناوری پاشش مستقیم سوخت )TGDi( مجهز 
اســت که این موتور  توان تولید قدرت ۱۹۰ اســب بخار و گشتاور ۳۰۰ نیوتن متر را دارد. قدرت از طریق جعبه دنده ۷ سرعته 

دوکلاچه ترَ به چرخ های جلو می رسد.

!NBA درگیری های شدید در
در جریان دیدارهای بامداد امروز لیگ بسکتبال NBA، در دو بازی درگیری های شدیدی رخ داد. به گزارش ایسنا، لیگ بسکتبال NBA در حالی بامداد 
امروز )چهارشنبه - ۲۴ آبان ۱۴۰۲( با برگزاری ۱۰ دیدار پیگیری شد که بامداد )به وقت ایران( پر حادثه و خشنی را در بازی های مختلف تجربه کرد. 
در تقابل امروز تیم های مینه سوتا تیمبرولوز و گلدن استیت وریرز صحنه هایی به ثبت رسید که تعجب بسیاری از هواداران این لیگ را به همراه داشت؛ 
چرا که رخ دادن درگیری در دقایق ابتدایی یک بازی آن هم در همان دقیقه دوم کوارتر نخست، در نوع خود جالب بود.این درگیری شدید از آنجایی 
شروع شد که پس از بلاک شدن توپ روی سبد گلدن استیت، بازیکنان این تیم در حال طرح ریزی یک ضد حمله به سمت سبد مینه سوتا بودند که 

»مک دنیلز«، بازیکن مینه سوتا به صورت عجیب لباس »کلی تامپسون« بازیکن گلدن سایت را کشید تا دلیل شروع درگیری باشد.

پیشنهاد

چهره روز

هرگز رهایم مکن
 Never Let کتاب هرگــز رهایم مکن با عنوان اصلــی
Me Go اثر کازوئو ایشــی گورو است که در سال ۲۰۰۵ 
منتشر شد و سبک آن را علمی – تخیلی می دانند اما 
عشق نیز در این رمان جایگاه ویژه ای دارد. نویسنده ای 
کــه در ناکازاکی – ژاپــن – به دنیا آمــد اما وقتی ۵ 
ســاله بود خانواده اش به انگلســتان مهاجرت کردند. 
کتاب های ایشی گورو شباهتی به ادبیات ژاپن ندارد و او 
رمان هایش را به زبان انگلیسی چاپ می کند. خودش 
هم اعتراف می کند که آشنایی چندانی با ادبیات ژاپن 
ندارد. رمان هرگز رهایم مکن با داستان عجیبش کتابی 
درباره پناه بردن به عشق و تا حدودی پناه بردن به هنر 
است. داســتانی که از روی آن در سال ۲۰۱۰ فیلمی 
ساخته شــده اســت. در این فیلم اندرو گارفیلد هم 
نقش آفرینی می کند و می توان گفت از جمله فیلم های 
خوبی ست که از روی کتاب ها ساخته شده است. این رمان نامزد جایزه بوکر در سال ۲۰۰۵ شد و در 
همین سال توانست از سوی مجله تایم به عنوان بهترین رمان سال انتخاب شود. همچنین در سال 
۲۰۱۷ کازوئو ایشی گورو توانست موفق به دریافت جایزه نوبل شود. موسسه نوبل در وصف کارهای 
ایشی گورو می نویسد: »کسی که در رمان هایش با بار عاطفی زیاد، پرتگاهی را زیر احساس غیر واقعی 
ما در رابطه با کنش هایی با دنیای خارج کشف کرده است.« داستان این رمان – در اواخر دهه ۱۹۹۰ 
در انگلستان – از زبان »کتی اچ« روایت می شود و درباره دانش آموزانی است که با یک هدف خاص 
در مدرسه ای خاص به نام »هیلشم« بزرگ می شوند. کتی که رمان را روایت می کند اکنون ۱۱ سال 
است به عنوان پرستار خدمت می کند و این امتیاز بزرگ را دارد که بیمارانش را خودش انتخاب کند. 
در جریان همین انتخاب بیمار به دو دوست قدیمی خود یعنی »روت« و »تام« می رسد. بچه هایی که 
با آن ها در هیلشم بزرگ شده بود. روت دوست صمیمی کتی است و تام پسری با رفتارهای عجیب 
بود. تام همیشه مورد اذیت قرار می گرفت اما به مرور زمان رابطه ای نزدیک با کتی و روت پیدا می کند 

در حدی که روابط این سه نفر بسیار پیچیده می شود.

تام هوپر
با توجه بــه آخرین فیلم هوپر به نام گربه ها )Cats( در 
سال ۲۰۱۹ که در هیچ زمینه ای نتوانست نظر منتقدان 
یا مخاطبــان را جذب کند، دفاع کــردن از او در این 
لیست تبدیل به کار سختی می شود، اما اگر کارنامه ی 
او را از ابتــدا و از آن جایی که با کارهای تلویزیونی در 
بریتانیــا آن را آغاز کرد، مرور کنیــم، درمی یابیم که 
او را می توان بــه عنوان یکــی از کارگردان های قابل 
احترام قرن بیست ویکم قبول کرد. یکی از ویژگی های 
کارنامه ی هوپر نماهای نزدیک او اســت و اگرچه این 
نماها در کارهای او به درخشــانی نماهای نزدیک بری 
جنکینز و مایکل مان نیستند، اما بااین حال او نماهای 
نزدیــک خود را با ظرافت و نگاهی دقیق به کار می برد 
و درام های دوره ای اش را با روشــی مخصوص به خود 
روایت می کند. تولد: ۱ ژانویه ۱۹۷۲ )۱۱ دی ۱۳۵۰( 
سن: ۴۹ سال ملیت: انگلستان بهترین فیلم: ســخنرانی پادشاه )The King’s Speech( پنج فیلم از 
هوپر که پیشنهاد می شود، ببینید: ســخنرانی پادشاه دختر دانمارکی ) The Danish Girl( بینوایان 
)Les Misérables( یونایتــد لعنتی )The Damned United( لنگفورد )Longford( تام هاپر انگلیســی 
الاصل راه طولانی در حرفه بازیگری خود پیموده است. تام هاپر که دانشجوی سابق کالج رز بروفورد 
بود و در آنجا بازیگری خوانده بود، به دلیل مشارکت در هر دو فیلم و در برخی از سریال های درام 
بســیار محبوب تلویزیونی از جمله مرلین )۲۰۰8( در نقش شــوالیه مرد قدرتمند سر پرسیوال، و 
پس از آن بازی به یاد ماندنی، به طور گسترده ای شناخته شده است. )تقریباً به عنوان تصویری از 
فیلم »ثور« مارول کامیک با بازی کریس همسورث ظاهر می شود( در فیلم قرون وسطایی »مردان 
 Barbarians Rising شمالی: حماسه وایکینگ« )۲۰۱۴(. سپس هاپر به یک مینی سریال دو قسمتی
)۲۰۱۶( در نقش سرباز رومی آرمینیوس پیوست، قبل از اینکه با سریال درام Starz بادبان های سیاه 
)۲۰۱۴( قرارداد ببندد. ســریال درام فانتزی قرون وسطایی بازی تاج و تخت )HBO )۲۰۱۱ بدون 
از دست دادن هیچ تقاضایی برای حضور عضلانی ۶'۵ او، او را برای فصل هفتم خود برای به تصویر 

کشیدن دیکن تارلی، شکارچی شمشیرباز، استخدام کرد.

فرهنگ

تهران- ایرنا- ســازمان »ناظر حقوق بشری اروپا_
مدیترانه« )ناظر یورو_مد( اعلام کرد اسرائیل برای 
ســخت تر کردن شــرایط زندگی غیرنظامیان نوار 
غزه، آنچه را که فقط »جنگ گرســنگی« می توان 
نامید، علیه ســاکنان این باریکه شــدت بخشیده 
است.بر اســاس گزارش این سازمان حقوق بشری، 
جنگ گرسنگی به راه انداخته شده توسط اسرائیل، 
به سطوح بسیار خطرناکی رســیده به گونه ای که 
انتقال مواد غذایی به شــمال نوار غزه را قطع کرده 
و کارخانه ها، نانوایی ها، فروشــگاه های مواد غذایی، 
تانکرها و مراکز تامیــن آب را بمباران و نابود کرده 
است.اســرائیل در روزهای اخیر حملات خود را بر 
هــدف قرار دادن ژنراتورهای برق و واحدهای خورشــیدی تولید انرژی متمرکز کرده اســت؛ 
آن هــم در حالی که واحدهای تجاری و رســتوران ها برای حفظ حداقلی فعالیت خود به این 
تاسیسات وابسته اند. براساس اعلام ناظر حقوق بشری اروپا_ مدیترانه، اسرائیل همچنین مناطق 
کشــاورزی شرق غزه، انبارهای آرد، قایق های ماهیگیران و مقرهای سازمان های امدادرسان از 
جمله نهادهای وابسته به آژانس امدادرسانی و کاریابی برای آوارگان فلسطینی )آنروا( را هدف 
قرار داده است.این ســازمان حقوق بشری هشدار داد، اگر جامعه جهانی به سرعت وارد عمل 
نشود به زودی موج انفجاری مرگ کودکان در غزه رخ خواهد داد. البته این در حالی است که 
در روزهای اخیر شــمار کودکانی که به دلیل سوء تغذیه حاد به مراقبت های پزشکی نیاز پیدا 

کرده اند، افزایش شدیدی داشته است.

»جنگ گرسنگی«، رویکرد اسرائیل 
علیه غیرنظامیان غزه
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ساره جوانمردی در تپانچه ۱۰ متر بانوان به مدال طلای پارالمپیک پاریس دست یافت.به گزارش ایسنا، در ادامه رقابتهای پاراتیراندازی بازیهای پارالمپیک 
پاریس ، مسابقات فینال ماده ۱۰ متر P۲ زنان در مرکز شتقو برگزار شد.در این ماده ساره جوانمردی از ایران به مصاف حریفان رفت و برای کسب مدال با ۷ 
پاراتیرانداز رقابت کرد.جوانمردی در فینال رقابتی نزدیک و نفسگیر با آیسل اوزجان پارتیرانداز ترکیه ای داشت و در اغلب راندهای مسابقه حریف ترکیه ای 
در صدر جدول ایستاده بود اما در نهایت جوانمردی در راندهای پایانی از حریف پیشی گرفت و توانست با ۲۳۶.۸ امتیاز قهرمان شده و مدال طلای پارالمپیک 
را بر گردن بیاویزد.این چهارمین طلای ساره جوانمردی و در مجموع پنجمین مدال او در بازیهای پارالمپیک بود. جوانمردی در پارالمپیک ۲۰۱۲ لندن به 

یک مدال برنز، در ۲۰۱۶ ریو دو طلا در انفرادی و میکس و در ۲۰۲۰ توکیو یک مدال طلا بدست آورده است. 

ساره جوانمردی اولین طلایی ایران در پارالمپیک پاریس

ورزشی

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی، صبح ایران
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X8 دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X8 شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X8 با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰8 برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹88 فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰8(، قصه های وقت خواب )۲۰۰8(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴8۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱8 و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱8 جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد

    سال بیستم    شماره  5483
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